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DAMES EN HEREN,

[21

De Commissie voor Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting behandelde het voorstel van resolutie betref-
fende de aanleg van nieuwe hoogspanningshjnen in West-
Vlaanderen op 19 april, 19 mei, 31 mei, 1 juni en keurde
het goed op 14 juni 1994.

1. ALGEMENE BESPREKING

1. Toelichting door de heer L. Barbé, indiener van het
voorstel van resolutie

De heer L. Barbé licht - mede in naam van de andere
ondertekenaars - het voorstel van resolutie als volgt toe.

De indiener  verheugt zich over de behandeling van het
voorstel van resolutie in deze commissie. Hij benadrukt het
belang van de in het voorstel van resolutie aangesneden pro-
blematiek omwille van de grote impact ervan zowel op het
ruimtelijke vlak als op het vlak van het gezondheidsbeleid.

Hij herinnert eraan dat Electrabel in de nabije toekomst
in Vlaanderen overweegt meerdere nieuwe hoogspanningslij-
nen aan te leggen. Hiertoe zal echter overleg moeten worden
gepleegd met de federale regering, die hiervoor een verkla-
ring van openbaar nut moet afgeven. Voor de aanleg van de
nieuwe hoogspanningslijnen is een gedeeltelijk in herziening
stellen van de betrokken gewestplannen nodig. Hieraan
wordt tegemoet gekomen door het besluit van de Vlaamse
regering van 31 juli 1991. Met het oog op het opnemen van
de geplande tracés in deze gewestplannen ,,werden  voor elke
hoogspanningslijn de betrokken gewestplannen gedeeltelijk
in herziening gesteld”.

De indiener stipt aan dat er heel wat vraagtekens kunnen
worden geplaatst bij de aanleg van die hoogspanningslijnen.
Het voorstel van resolutie behandelt expliciet de aanleg van
hoogspanningslijnen te Izegem-Zedelgem en Zandvoorde-
Brugge. De problematiek van de hoogspanningslijnen dient
echter in een ruimere context gesitueerd. Het aanleggen van
hoogspanningslijnen heeft een enorme impact op de ruimte-
lijke ordening en vormt een bedreiging voor de bescherming
van de open ruimte.

Voor het aanleggen van nieuwe lijnen is daarenboven geen
MER-rapport vereist, terwijl dit wel het geval is voor projec-
ten met een veel geringere ruimtelijke impact. De indiener
merkt ook op dat de afgifte van een bouwvergunning niet
gebeurt op basis van een MER-rapport. De aanleg van hoog-
spanningslijnen hypothekeert in hoge mate de vrijwaring van
het esthetische karakter van het landschap (wet van 1931).

Ook het aspect Volksgezondheid mag in deze niet worden
veronachtzaamd. Hoogspanningslijnen veroorzaken elektro-
magnetische velden (EMV-en). Het effect daarvan op de
volksgezondheid is het voorwerp geweest van meerdere we-
tenschappelijke studies. Vele vragen rijzen, onder meer of
personen die beroepshalve in contact komen met EMV-en
een verhoogd kankerrisico lopen. Quid met de mensen die
leven in de nabijheid van deze hoogspanningslijnen ?

Reeds in 1979 werd ter zake in de USA wetenschappelijk
onderzoek verricht. Hieruit bleek dat kinderen die in de
buurt van hoogspanningslijnen leven, twee keer zo veel kans
hebben op kanker als normaal. Meer dan 200 studies zijn
reeds uitgevoerd.



[31 460 (1993-1994)  - Nr. 5

De heer L. Barbé stelt dat, in tegenstelling met de bewe-
ringen van Electrabel, deze problematiek reeds jaren intens
wetenschappelijk en technologisch wordt uitgediept. Uit dit
wetenschappelijk onderzoek blijkt overduidelijk een statis-
tisch verband tussen EMV-en en het voorkomen van een
verhoogd aantal leukemieën en hersentumoren. vooral bij
kinderen. Dit fenomeen t.a.v. de volwassenen die in de buurt
van deze EMV-en wonen. staat wetenschappelijk echter nog
niet onomstotelijk vast, met uitzondering evenwel van de
onderzoeksresultaten van het Karolingska-Instituut dat ter
zake baanbrekend werk verrichtte.

Spreker  merkt op dat er t.a.v. de cijfergegevens, een on-
derscheid moet worden gemaakt tussen een statistisch en een
causaal verband. Het causale verband tussen de EMV-en
rond hoogspanningslijnen en het verhoogde kankerrisico is
niet onomstotelijk wetenschappelijk bewezen. Spreker refe-
reert naar het statistisch bewezen verband tussen roken en
kanker. Het wetenschappelijk bewijs dat de schadelijke stof-
fen van de tabak verantwoordelijk zijn voor de distorsie in
de celdeling  werd echter pas na twintig jaar wetenschappelijk
onderzoek bewezen. De indiener  benadrukt het belang van
de preventieve  gezondheidszorg. De nodigc voorzorgsmaat-
regelen dringen  zich op t.a.v. de elektro-magnetische velden
teneinde de schadelijke impact op de volksgezondheid te
reduceren.

De indiener betreurt dat de klachten van de omwonenden
van hoogspanningslijnen vaak worden gebagatelliseerd en
afgedaan als kwakzalverij.

De heer L. Barb6 verklaart dat de kern van de zaak ten-
slotte terug te brengen is tot de gevoerde energiepolitiek.
De aanleg \‘an nieuwe hoogspanningslijnen in Vlaanderen
kadert binnen een globaal uitrustingsprogramma. Bij de plan-
ning \‘an de aanleg van nieuwe hoogspanningslijnen zijn de
elektriciteitsproducenten uitgegaan  van een groei van het
clektriciteitsvcrbruik van 2.5 percent (uitrustingsplan 1988-
1989).  Op basis hier\,an  worden het aantal lijnen en centrales
berekend.

De indiener  benadrukt  dat de vooropgestelde groei van
het elcktriciteitsvcrbruik indruist tegen het principe van een
duurzame ontwikkeling cn het terugdringen van de CO,-uit-
stoot met 5 percent  tegen het jaar 2000.

Het REG is daarenboven gestoeld op een geleidelijke in-
krimping van het cnergieverbruik. wat e\xxiwel  niet noodza-
kelijkerwijze leidt tot een dalin g van de graad van comfort.
Isolatietcchniekeu en spaarlampen bv. kunnen  resulteren in
een aanzienlijke energiebesparing. Een verwijdering van lij-
nen zou in deze hypothese mogelijk zijn. De indiener stelt
dat het een misvatting is van de elektriciteitsmaatschappijen
dat een constante energievoorziening afhankelijk is van de
handhaving van de bestaande of de uitbreiding \‘an  hoogspan-
ningslijnen.

De heer L. Barbé dringt aan om de aanleg van nieuwe
hoogspanningslijnen te blokkeren. door middel van cen mo-
ratorium op de herziening van de gewcstplam-ren.  De opmaak
van ontwerp-gewestplannen dient beperkt. De indiener
meent wel dat de problematiek binnen een breder refercntie-
kader dient gesitueerd.  De heer L. Barbé kondigt hiertoe de
indicning aan van een amendement teneinde het moratorium
op nieuwe hoogspanningsli,inen  uit te breiden tot heel Vlaan-
deren gelet op het feit dat er nog verschillende  anderc pro-
jccten lopende zijn.
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2. Bespreking

Verschillende leden benadrukken het belang van de in het
voorliggende voorstel van resolutie behandelde de problema-
tiek, die talrijke raakvlakken vertoont met diverse andere
beleidsdomeinen, onder meer de volksgezondheid, het mi-
lieu- en het energiebeleid.

Een lid merkt op dat de updating van het rapport Dewor-
me van 18 april 1990 voltooid is. De Nederlandse vertaling
ervan zal eerstdaags verschijnen. Dit zal in aanzienlijke mate
bijdragen tot een beter inzicht in de schadelijke impact van
de invloeden op de gezondheid van mens en dier, van elek-
trische leidingen met hoge en zeer hoge spanning.

Nochtans stelt het lid vast dat de Bestendige Deputatie
van de provincie West-Vlaanderen m.b. t het voorontwerp
Structuurplan-Kustzone een welbepaalde visie ontwikkelde
die wordt vertolkt door het WES (Westvlaams Economisch
Studiesyndicaat) over het transport van de elektriciteit. In
tegenstelling met wat in deze resolutie wordt beoogd, merkt
het WES op dat het transport van elektriciteit dient gepaard
te gaan met een minimum aan schadelijke neveneffecten.

De Bestendige Deputatie in West-Vlaanderen benadrukt
dat : ,,indien de bouw van nieuwe luchtlijnen onvermijdelijk
is, deze zoveel mogelijk dienen gebundeld met andere infra-
structuurelementen, en waar mogelijk. bestaande luchtlijnen
worden afgebroken”.

Een ander lid maant echter aan tot enige omzichtigheid
en meent dat men zich niet moet laten leiden door voorbarige
conclusies, getrokken op basis van een niet afgerond weten-
schappelijk  onderzoek. Zonder een definitieve stellingname
in te nemen m.b.t. de kern van de zaak, stelt spreker vast
dat uit het wetenschappelijk onderzoek toch onvoldoende
het oorzakelijk verband is bewezen tussen EMV en de ge-
zondheid van mens en dier. Slechts de studie van het Karo-
lingska Instituut gaf hieromtrent inderdaad enig uitsluitsel.
Hij dringt aan op een voortzetting van het wetenschappelijk
ondcrzock  ter zake. Andere nevenaspecten dienen ook in
overweging genomen bij het atlijnen  van de contouren  van
het bclcid van de Vlaamse regering inzake de afgifte van de
nodige bouwvergunningen voor dc aanleg van concrete hoog-
spanningslijnen.

Op het vlak van dc technologische aspecten, stelt spreker
dat m.b.t. een bepaalde spanning. reeds een aantal oplossin-
gen zijn aangcrcikt  voor het ondergronds aanleggen van deze
hoogspanningslijnen. Voor de hoogste spanningen stellen
zich echter vaak onoverkomelijke  technische problemen.
Daarenboven  vallen de kosten voor het ondergronds  aanleg-
gen van hoogspanningslijnen zeer hoog uit. Bepaalde milieu-
ovcrwcgingcn pleiten eveneens tegen het ondergronds aan-
Icggcn  van hoogspanningskabels, vermits de warmtc-uitstra-
ling van ondergrondse kabels met een bepaalde voltsterkte
een ernstigc  bcdrciging  vormt voor de vegetatie. ingevolge
de uitdroging van dc bodemstructuur.

Sprckcr is voorstander van een geïntegreerde benadering
van dc problematiek.  Een verder doorgedreven wctcnschap-
pelijk onderzoek  dringt zich op. Het lid benadrukt  dat er bij
de distributiemaatschappijen in West-Vlaanderen een vol-

doende hoge bereidheid bestaat. om de kabels ondergronds
aan te leggen,  indien dit sociaal, economisch en ecologisch
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Verschillende leden pleiten vervolgens voor een realisti-
sche, pragmatische, verruimde en geïntegreerde aanpak van
deze problematiek.

Een lid dat niet tot de Commissie behoort stelt dat inzake
de aanleg van hoogspanningslijnen dient geopteerd voor een
ontradingsbeleid.

Inzake het REG stelt spreker dat de vraag naar nieuwe
hoogspanningslijnen resulteert uit een gestage groei van het
elektriciteitsverbruik. De elektriciteitsmaatschappijen voeren
echter een beleid dat gericht is op een toenemend elektrici-
teitsverbruik. Vooral in de huishoudelijke sector, de verwar-
ming van gebouwen steeg het elektriciteitsverbruik aanzien-
lijk. Een onderzoek naar impact van de woningverwarming
op de uitbouw van het hoogspanningsnet kan tot verrassende
resultaten leiden. Vele bedrijven beweren dat de agressieve
campagnes voor de aanmoediging van de elektrische verwar-
ming werden afgebouwd.

Nochtans werd onlangs een nieuw elektriciteitstarief inge-
voerd op experimentele basis, namelijk het zogenaamde
,,drie-uren-tarief”. Dit tarief is hoofdzakelijk gericht op een
verhoging van de concurrentiepositie van de elektrische ver-
warming. De invoering van dit elektricteitstarief zal tevens
onmiskenbaar bijdragen tot een groei van het elektriciteits-
verbruik. De federale regeringsverklaring besteedt aandacht
aan het REG, via de tarifering.

Ook de Vlaamse regering is rechtstreeks bij dit debat be-
trokken, aangezien het REG-beleid een gewestelijke materie
is. Artikel 173, # 1 van de wet van 8 augustus 1980 betreffen-
de de budgettaire voorstellen 1979-1980 (BS 15/08/1980,  blz.
9463) bepaalt dat de bouw van nieuwe elektriciteitscentrales
en hoogspanningslijnen het voorwerp moet uitmaken van een
zogenaamd nationaal programma ter uitrusting van de mid-
delen voor de produktie en het groot vervoer van de elektri-
sche energie, dat aan de goedkeuring wordt voorgelegd van
de minister van Economische Zaken. De hoogspanningslij-
nen met een spanning boven 70 kV vormen nog steeds een
federale bevoegdheid, doch de Gewesten beslissen over de
stedebouwkundige en de milieu-aspecten van afgegeven
bouwvergunningen. Het laatste door de sector ingediende
uitrustingsplan had betrekking op de periode 1988-1998. Het
werd op 9 december 1988 door de federale regering goedge-
keurd, wat betreft het niet-nucleaire scenario. Het bijbeho-
rende plan voor de ontwikkeling van het hoogspanningsnet
liep over vijf jaar (1988-1993). Deze periode is thans verstre-
ken. Er werd echter geen nieuw uitrustingsplan volgens de
wettelijke bepalingen goedgekeurd door de regering.

Om deze redenen vraagt het lid dat niet tot de Commissie
behoort, namens zijn fractie de handhaving van een morato-
rium op de aanleg van nieuwe hoogspanningslijnen tot op
het ogenblik van de indiening van een nieuw uitrustingsplan.
De Vlaamse regering moet inzake het nieuwe uitrustingsplan
dringend overleg plegen met de federale regering. De elek-
triciteitssector moet aangespoord worden tot de indiening
van een nieuw uitrustingsplan.

In Nederland is de tweejaarlijkse indiening door de elektri-
citeitssector van een nieuw uitrustingsplan verplicht. Daaren-
boven bepaalt artikel 6, 5 4, 5” van de bijzondere wet van
08/0X/1980  op de hervorming van de instellingen dat de Ge-
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Deze betrokkenheid  van de Gewesten wordt door de Raad
van State beschouwd als een substantiële vormvereiste. waar-
van de niet-naleving  resulteert  in de nietigheid van alle beslis-
singen gebaseerd op het uitrustingsprogramma.

Inzake het voorstel van resolutie stipt het lid aan, dat hij
de problcmatick  van de hoogspanningslijnen wil uitbreiden
tot het ganse Vlaamse land. Hij pleit voor de noodzaak van
een grondig onderzoek naar de invloed van de hoogspan-
ningslijncn op de gezondheid van mens en dier. De beslissing
inzake de aanleg  van nieuwe hoogspanningslijnen dient op-
nieuw geevalueerd bij de goedkeuring van het uitrustingsplan
door de federale rcgcring. Daarom zal het lid een amende-
ment indienen.

De ncfaste  gevolgen van dc aanleg van andcrc hoogspan-
ningslijncn in Vlaanderen. worden, volgens een ander lid,
nog onvoldoende onderkend.  Hij refereert ter zake naar de
hoogspanningslijncn  in Linter. Het betreft hier een 150  kV-
lijn en dc aanleg  ervan betekent een ernstige schending  van
dc gaafheid van het landschap. Deze hoogspanningslijn door-
kruist de Getcvallci. Dit gebied is in de Groene Hoofdstruc-
tuur ingekleurd  als een natuurontwikkelingsgebied. Daaren-
boven is dc Gctcvallei  een waardevol gebied voor de vogel-
populaties  rond de vclc watcrplasscn  in deze vallei. De  aan-

leg van hoogspanningslijnen leidt tot een massale vogelsterf-
te. waarbij het ecologischc draagvlak van deze vallei wordt
uitgehold.  Hij pleit voor cen meer doordachte aanpak en de
vrijwaring van dc Gctcvallci. Dc kleinschaligheid \xn het
gebied maakt een vcrdcrc doorgroei naar natuurkerngebied
mogelijk. Ook het gebied tussen de Gete en Linter is op het
gewestplan ingcklcurd als een landschappelijk waardevol
agrarisch gebied.

Quid met de vrijwaring van dc gaafheid van de open ruitn-
te ? Spreker rcl’crccrt ter zake naar het arrest van de Raad
van Statc inzake de oprichting van de BRT-zendmast te
Mcrchtctn (R.\,.St..  3 maart 1988. nr. 29.512). De stelling
ontwikkeld in dit arrest. dat de eventuele aanwezigheid van
storcndc elcmcntcn in het landschap geen bezwaar vormde
voor het toclatcn van nieuwe storende elcmcntcn werd door
de Raad van State  evenwel niet bi,igetredcn.

Met betrekking  tot Lintcr poneert het lid dat de aanwczig-
heid van een 70 kV-lijn zeker niet de aanleg rechtvaardigt
van een nicuwc hoogspanningslijn.

Inzakc  dc aanleg  van ondergrondsc hoogspanningalcidin-
gen merkt  het lid op dat dc clcktriciteitsscctor te lang de
onvoldoende  technologische ontwikkeling van dit procédé als
alibi heeft gchantecrd  voor dc aanleg van elektrische  luchtlij-
nen. Dc ondergrondse  aanleg  van hoogspanningslcidinFen
van meer dan 7.5 kV werd 15 jaar geleden door de distribu-
tiemaatschoppi,jcn  technisch  als problematisch ervaren, tenzij
dc Icidingcn wcrdcn  ingebed  in een oliebedding. tcncinde
overmatige  afkoeling tc vcrmijdcn.

Vooral Engeland  opteerde rccda veel langer voor een on-
dcrgrondsc aanleg (30  %) voor leidingen van 150 kV. Trac-
tebel atclt dat cr technisch  geen problemen meer  rijzen \:oot
dc ondcrgrondsc  aanlc,w van leidingen vanaf 150 kV. Vaak
worden deze lcidingcn  ingebed in dolotnietcnstccn.  dit cven-
wel dc vcgctatie  belemmert.

Spreker  stipt aan dat het clcktriciteitsverlies  van hoogspan-
ningslijncn veel hoger is bi,j een bovengrondse  aanleg. Vaak
wordt dit niet onbelangri,jk aspect veronachtzaamd. De aan-
Icg van bovengrondse hoogspanningslijnen betekent cven-
eens een bli,jvcnd potentieel gevaar voor ballonvaartuigen en
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vliegtuigen. Ook de nadelige impact op de volksgezondheid
wordt door spreker bijgetredcn. Een preventief beleid dringt
zich op. Voor een aantal tracés moet bewust worden geop-
teerd voor ondergrondse hoogspanningslijnen.

Het opsporen van defecten bij ondergrondse hoogspan-
ningslijnen stelt vaak hoge technische eisen. De kans op een
Icidingbrcuk is echter veel geringer bij een ondergronds
hoogspanningsnet. Dc voordelen wegen ruim op tegen de
nadelen. Het voldoende op punt stellen van de technologie
inzake de aanleg van ondergrondse hoogspanningslijnen zal
resulteren in cen inkrimping van de kostprijsverschillcn tus-
sen bovengrondse en ondergrondse hoogspanningslijnen.

Minister Kelchtermans stelt vast dat een aantal nevcnas-
petten  van de in dit voorstel van resolutie behandelde proble-
matiek. de gewestelijke bevoegdheid overstijgt. Hij meent
dat op het ruimtelijk vlak, reeds tegemoet is gekomen aan
de bekommernis  geuit door meerdere leden. Inzake de veel-
vuldige toepassing  van artikel 20 bij de bepaling van het tracé
loor  de aanleg  IW~ hoogspannin&li,jnen,  is gesteld dat dit
niet verder kan en dc tracés behoren tot de verplichte inhoud
van de gewcstplannen. Al te vaak werd het inspraakrecht
van de belrolking miskend op grond van het algemeen belang.

Thans zijn er duidelijke afspraken ter zake. Het geheel
van de hoogsp”nningslijrieii  is een globaal concept dat binnen
de grote infrastructuren in Vlaanderen moet  worden ingepast
(hoogspanningslijnen. pi,ipleidingcn. enz.).

Bepaalde criteria ter zake zijn gesteld. Ook bij de opmaak
\‘an het Structuurplan Vlaanderen zal hieraan veel aandacht
worden besteed, onder meer  de maximale bescherming van
de open ruimte.

De bundeling van dc lijnvormigc  infrastructuren zal vooral
worden doorgevoerd langsheen bestaande structuren binnen
dc reeds aangesneden gedeelten \‘an de open ruimte. Dit
planologisch concept wordt reeds toegepast  in het S.V. De
\‘raag  naar de aanleg 1~1 nieuwe hoogspanningslijnen is cm

debat dat nog niet is afgesloten.

Inzake het economisch nut van een hoogspanningslijn
merkt de Vlaamse minister op dat dit behoort tot het federale
bevocgdheidsnivc~lu. Het transport van cen nieuwe centrale
en de aanleg van hoogspanningslijnen dient echter tc kaderen
binnen het geheel \‘an een goede ruimtcli,jke  ordening (glo-
baal concept.  openbaar  onderzoek en confrontatie met bevol-
king en mogelijkheid  tot indiening van bezwaarschriften).

ll. STANDPUNT VAN DE VLAAMSE KEGERING

Minister Kelchtermans bevestigt  het belang van de in het
voorstel van resolutie aangcrcikte problematiek en de mogc-
lijke consequenties ervan op diversc beleidsdomeinen. Bin-
nen de Vlaamse regering kwamen na overleg diverse aanbe-
\,elingen tot stand. waaromtrent ccn ruime consensus bestaat.
De minister licht het standpunt van de Vlaamse regering toe
als \,Ol@.

In uitvoering vm de bcslissin,« van de Vlaamse regering
van 27 april 1994  werd deLe problematiek door een‘werk-
groep ad hoc onderzocht op 26 april 1994.

De minister stipt aan dat aan de Vlaamse minister bevoegd
voor economie, wordt gevraagd dringend overleg te plegen
met de federale  regering ovel- het Nationaal Uitvoeringsplan
1993-1998 betreffende de cnergietransportlijncn.
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De Vlaamse minister bevoegd voor de volksgezondheid
wordt gevraagd om het onderzoek over de invloed van HS-lij-
nen op de volksgezondheid te activeren en te stimuleren. De
minister verklaart dat deze discussie reeds lang is aangevat,
doch nog niet is afgerond.

Door de minister-president van de Vlaamse regering werd
hiertoe een werkgroep belast met een coördinatie van het
onderzoek van de aspecten volksgezondheid, economie,
ruimtelijke ordening en milieu, verbonden aan deze proble-
matiek.

Over voornoemd overleg en onderzoek zal door deze
werkgroep uiterlijk op 15 september 1994 verslag worden
uitgebracht aan de Vlaamse regering.

De minister verduidelijkt dat tussentijds ontwerp-plannen
tot gedeeltelijke wijziging van gewestplannen kunnen worden
voorgelegd aan de Vlaamse regering, teneinde de ontwerp-
tracés aan een openbaar onderzoek te kunnen onderwerpen ;
hierbij kunnen geen verklaringen van openbaar belang wor-
den opgenomen. De definitieve vaststellingen van de gewest-
plannen en de daaruit voortvloeiende vergunningen kunnen
slechts na goedkeuring van een nieuw Nationaal Uitvoerings-
plan 1993-1998 van de energietransportlijnen plaatsvinden.
De minister merkt op dat artikel 20, niet wordt toegepast.
Bij de goedkeuring zal een afweging gedaan worden van de
energietransportbehoeften.

Ontwerp-plannen kunnen echter nu reeds ingediend en het
openbaar onderzoek hierover ingericht.

De Vlaamse regering verbindt er zich toe geen definitieve
beslissingen te nemen, zodat de afgifte van bouwvergunnin-
gen tussentijds niet mogelijk is, vooraleer het ontwerp is
goedgekeurd.

Bij ontwerp-plannen zal het openbaar belang niet worden
ingeroepen. Aldus komt de Vlaamse regering optimaal tege-
moet aan de in het voorstel van resolutie geuite bekommer-
nissen en wordt ieder immobilisme vermeden.

111. BESPREKING VAN HET VOORSTEL VAN RE-
SOLUTIE STRICTO SENSU EN STEMMINGEN

Op het voorliggende voorstel van resolutie worden meer-
dere amendementen en subamendementen ingediend (Stuk-
ken 460 (1993-1994) - Nrs. 2 tot 4).

De heer L. Barbé C.S. dient een amendement in dat ertoe
strekt op de voorlaatste en laatste regel van de tekst van het
voorstel van resolutie (Stuk 460 (1993-1994) - Nr. 1) de
woorden ,,hoogspanningslijnen  Izegem-Zedelgem en Zand-
voorde-Brugge” te vervangen door de woorden nieuwe
hoogspanningslijnen” (Stuk 460 (1993-1994) - Nr. 2).

De heer L. Barbé verantwoordt het amendement als volgt.
Het is aangewezen om het moratorium op nieuwe hoogspan-
ningslijnen uit te breiden tot heel Vlaanderen, gezien er
verschillende andere projecten zijn.

In deze context dient opgemerkt dat er tussen dit amende-
ment en het amendement ingediend door de heren J. Devol-
der en J. Demeulenaere (Stuk 460 (1993-1994) - Nr. 4) een
parallellisme bestaat. Het amendement van de heer L. Barbé
C.S. (Stuk 460 (1993-1994)  - Nr. 2) vervalt ten voordele van
dit amendement.

Het amendement van de heer P. Breyne C.S. (Stuk 460
(1993-1994) - Nr. 3) strekt ertoe de tekst van het voorstel
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van resolutie (Stuk 460 (1993-1994)  - Nr. 1) te vervangen
door wat volgt :

,,De Vlaamse Raad vraagt dat :

1. de Vlaamse minister bevoegd voor economie onverwijld
overleg zou voeren met de federale regering over het Natio-
naal Uitvoeringsplan 1993-1998 betreffende de energietrans-
portlijnen ;

2. de Vlaamse minister bevoegd voor de Volksgezondheid
het onderzoek over de invloed van hoogspanningslijnen op
de volksgezondheid zou activeren en stimuleren ;

3. de minister-president van de Vlaamse regering een
werkgroep zou belasten met de coördinatie van de aspecten
volksgezondheid, economie, ruimtelijke ordening en milieu,
verbonden aan deze problematiek ;

4. inmiddels in afwachting van de conclusies van het ho-
gervernoemd overleg en onderzoek, ontwerp-plannen tot ge-
deeltelijke wijziging van gewestplannen kunnen worden voor-
gelegd aan de Vlaamse regering teneinde de ontwerp-tracés
aan een openbaar onderzoek te kunnen onderwerpen, maar
dat hierbij geen verklaringen van openbaar belang worden
opgenomen. De definitieve vaststellingen van de gewestplan-
ncn en de daaruit voortvloeiende vergunningen kunnen
slechts na goedkeuring van het nieuw Nationaal Uitvoerings-
plan 1993-  1998 van de energietransportlijnen plaatsvinden.”

De heer  P. Breyne stelt dat dit amendement de verdere
uitdieping van het wetenschappelijk onderzoek moet moge-
lijk maken, waardoor onverhoedse en overhaaste beleidsvi-
sies worden vermeden. Daarenboven dient de problematiek,
gelet op de complexiteit ervan geïntegreerd te worden bena-
derd en kunnen definitieve vaststellingen van de gewestplan-
ncn en de daaruit voortvloeiende vergunningen slechts na
goedkeuring van het nieuw Nationaal Uitvoeringsplan 1993-
1998 van de energietransportlijnen plaatsvinden.

Op de in dit amendement voorgestelde tekst worden drie
subamendementen  ingediend (Stuk 460 (1993-1994) -Nr. 4).

Het eerste subamendement ingediend door de heer P. Hos-
tekint (Stuk 460 (1993.1994)  - Nr. 4) strekt ertoe in de in
het amendement  van de heer P. Breyne C.S. (Stuk 460 (1993-
1994) - Nr. 3) voorgestelde tekst na punt 1 een nieuw punt
Ibis in te voegen dat luidt als volgt : .,lbis. . de Vlaamse
minister bevoegd voor energie aan de Vlaamse Raad zo spoe-
dig mogelijk een globaal actieplan voorlegt inzake het ratio-
neel energiegebruik”.

Ter stemming gelegd wordt het subamendement aangeno-
men met 7 stemmen voor bij 1 onthouding.

Het tweede subamendement van de heer P. Hostekint
(Stuk 460 (1993-1994) - Nr. 4) strekt ertoe in de in het
amendement van de heer P. Breyne C.S. (Stuk 460 (1993-
1994) - Nr. 3) voorgestelde tekst na punt 2 een nieuw punt
2bis in te voegen dat luidt als volgt : ..2bis.   de Vlaamse
minister bevoegd voor energie een vergelijkend onderzoek
voorlegt  omtrent de globale maatschappelijke kost verbon-
den aan dc aanleg van bovengrondse of ondergrondse hoog-
spanningslijnen”.

De indiener  verantwoordt dit amendement als volgt. Hij
benadrukt de noodzaak van een globaal actieplan voor het
rationeel energiegebruik en voldoende informatie m.b.t. een
degelijke  kosten-batenanalyse voor ondergrondse en boven-
grondse hoogspanningslijnen.

Ter stemming gelegd wordt het subamendement aangeno-
men met 7 stemmen voor bij 1 onthouding.
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Een derde subamendement van de heren J. Devolder en
J. Demeulenaerc (Stuk 460 (1993.1994)  - Nr. 4) strekt ertoe
de in het amendement van de heer P. Breyne C.S. (Stuk 460
(1993-1994) - Nr. 3) voorgestelde tekst van punt 4 te vervan-
gen door wat volgt : ,,4. inmiddels in afwachting van de
conclusies van het hogcrgenoemd overleg en onderzoek, dat
dient afgerond te zijn ten laatste op 15 september 1994,
ontwerp-plannen tot gedccltclijke wijziging van de gewest-
plannen kunnen  worden voorgelegd aan de Vlaamse rege-
ring.

De ontwerp-tracés kunnen aan een openbaar onderzoek
onderworpen worden.  maar hierbij kan geen verklaring  van
openbaar belang ingeroepen worden. Eventuele definytieve
vaststellingen van de gcwestplannen en de daaruit voort-
vloeiende  vergunningen kunnen slechts :

na goedkeuring van het nieuw Nationaal Uitvoeringsplan
l993-1998,  van de ondergrondse  energietransportlijnen ;

indien uit het hogervernoemd onderzoek blijkt dat er geen
schadclijkc  gevolgen zijn voor de volksgezondheid.“.

De indiener verantwoordt het subamendement  als volgt.
Dc datum van 15 september 1994  werd ingevoerd. Daarenbo-
ven stelt dit subamendcmcnt  ccn dubbele voorwaarde : nl.
na goedkeuring van een nieuw Nationaal Uitvocringsplan
1993-1998.  van ondergrondse  energietransportlijnen. Indien
er tracés reeds vastgesteld zijn kunnen deze aangewend wor-
den voor ondergrondsc tracés.

De heer Hostckint merkt op dat de minister  refereert naai
een nieuw uitrustingsplan voor de hoogspanningslijnen.

Zolang dit uitrustingsplan niet is goedgekeurd worden er
geen nieuwe tracés op de gewestplannen ingetekend.

Quid voor dc voorziene tracés voor hoogspanningslijnen
voorzien in het uitrustingsplan 19X8-1993 ?

Concreet  bctrcft het de li,jnen  Izegem-Zedelgem en Zand-
voordeBrugge,  zoals voorzien in de oorspronkelijke tekst
van het voorstel van resolutie. Dczc lijnen waren opgenomen
in het vorige uitrustingsplan, doch werden niet gerealiseerd.

De minister antwoordt hierop als volgt. Voor dczc twee
lijnen werd op basis van de vroegere vigerende procedure
een inherzicningstcllin g doorgevoerd. doch de ontwerp-gc-
westplannen hiervan  werden nog niet neergelegd. met het
oog op dc organisatie van het openbaar onderzoek. De m-
nistcr zal hiermede wachten tot na 15 september 1994, indien
de trac& in het uitrustingsplan zijn opgenomen en de nood-
zakelijkheid hiervan is aangetoond op basis van planologische
criteria. namelijk  de noodzakelijkheid en de niet-nadelige
impact op het vlak van de volksgezondheid.  Inzake de twee
hoogspanningslijnen in West-Vlaanderen stipt de minister
aan dat cr een engagement is genomen door de Vlaamse
regering om de onderzoeksresultaten nopens dit aspect. at’
te ronden tegen IS september 1994. Na dit onderzoek kan
het ontwel-p-gcwcstpl~lti  door dc Vlaamse regering worden
vastgelegd  dit het openbaar onderzoek  hierover organiseert
en nadien  een dctïnitieve beslissing neemt. Voor de tracés
van de andcrc lijnen opgenomen in het nieuwc uitrustings-
plan, zullen voor alle ontwerpen waarover nu reeds een be-
slissing is genomen. of dit nog zouden kunnen beslist wor-
den, alleszins geen definitieve  beslissing gcnomcn  worden,
houwvcrgunningen  zullen niet afgeleverd worden. vooraleer
het Uitrustingsplan 1993-1998  cn de resultaten op het vlak
van dc volksgezondheid (15/9/1994)  zijn bekend.

Ter stemming  gelegd wordt het subamendement aangeno-
men met 7 stemmen  voor bij 1 onthouding. De aldus gesuba-
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mendeerde en hernummerde tekst voorgesteld in het amen-
dement van de heer P. Breyne C.S. (Stuk 460 (1993-1994) -
Nr. 3) wordt vervolgens eveneens aangenomen met 7 stem-
men voor bij 1 onthouding.

De heer L. Barbé betreurt dat het initiële opzet van het
voorstel van resolutie, namelijk het instellen van een mora-
torium voor de twee hoogspanningslijnen in West-Vlaande-
ren, aldus volledig wordt afgekalfd. Deze projecten kunnen
dus voortgaan. Spreker is voorstander van een actualisering
van het nieuwe uitvoeringsplan.

De heren J. Devolder en J. Demeulenaere dienen een
amendement in dat ertoe strekt in het opschrift het woord
,,West-Vlaanderen” te vervangen door het woord ,,Vlaande-
ren”. (Stuk 460 (1993-1994)  - Nr. 4). De heer J. Devolder
verantwoordt het amendement als volgt.

Aangezien de resolutie betrekking heeft op het hele grond-
gebied van het Vlaamse Gewest, dient ook de titel aangepast
te worden.

Het amendement wordt aangenomen met 7 stemmen voor
bij 1 onthouding. Ingevolge de aanneming van dit amende-
ment trekt de heer L. Barbé zijn amendement (Stuk 460
(1993-1994) - Nr. 2) in.

IV. EINDSTEMMING

Het geheel van het aldus geamendeerde voorstel van reso-
lutie wordt eenparig met 8 stemmen aangenomen.

De verslaggever,

J. DE MOL

De voorzitter,

F. VAN DEN EYNDE
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Voorstel van resolutie betreffende de aanleg van
nieuwe hoogspanningslijnen in Vlaanderen

De Vlaamse Raad vraagt dat :

1. de Vlaamse minister bevoegd voor economie onverwijld
overleg zou voeren met de federale regering over het Natio-
naal Uitvoeringsplan 1993-1998 betreffende de energietrans-
portlijnen ;

2. de Vlaamse minister bevoegd voor energie aan de
Vlaamse Raad zo spoedig mogelijk een globaal actieplan
voorlegt inzake het rationeel energiegebruik ;

3. de Vlaamse minister bevoegd voor de volksgezondheid
het onderzoek over de invloed van hoogspanningslijnen op
de volksgezondheid zou activeren en stimuleren ;

4. de Vlaamse minister bevoegd voor energie een vergelij-
kend onderzoek voorlegt omtrent de globale maatschappelij-
ke kost verbonden aan de aanleg van bovengrondse of onder-
grondse hoogspanningslijnen ;

5. de minister-president van de Vlaamse regering onver-
wijld een werkgroep zou belasten met een coördinatie van
de aspecten volksgezondheid, economie, ruimtelijke orde-
ning en milieu, verbonden aan deze problematiek ;

6. inmiddels in afwachting van de conclusies van het ho-
gervernoemd overleg en onderzoek dat dient afgerond te zijn
ten laatste op 15 september 1994, ontwerp-plannen tot ge-
deeltelijke wijziging van de gewestplannen kunnen worden
voorgelegd aan de Vlaamse regering. De ontwerp-tracés kun-
nen aan een openbaar onderzoek onderworpen worden,
maar hierbij kan geen verklaring van openbaar belang inge-
roepen worden. Eventuele definitieve vaststellingen van de
gewestplannen en de daaruit voortvloeiende vergunningen
kunnen slechts :

a) na goedkeuring van het nieuw Nationaal Uitvoe-
ringsplan  1993-  1998 van de ondergrondse energietransportlij-
nen ;

b) indien uit het hogervernoemd onderzoek blijkt dat
er geen schadelijke gevolgen zijn voor de volksgezondheid.


